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Петра I, с которым связаны его первые новации и военные успехи. В 1696–1711 гг. в Северо-
Восточном Приазовье была предпринята уникальная попытка реализовать масштабный коло-
низационный проект, призванный обеспечить продвижение России в Черное море. Заключение 
Константинопольского мира с Османской империей и начало Северной войны в 1700 г. лишь от-
срочили воплощение этих планов. За пятнадцать лет на берегах Азовского моря была создана но-
вая административно-территориальная единица с многотысячным населением, основана первая в 
истории России военно-морская база и построен ряд крепостей. В это же время был получен цен-
ный опыт пограничного взаимодействия с Османской империей и Крымским ханством, но попытка 
нормализовать конфликтогенную ситуацию в регионе не удалась. Из-за военного поражения царя 
в Прутском походе 1711 г. «Азовский проект» потерпел крах и на три столетия оказался в тени 
громких побед России на Балтике, что предопределило и его историографическую судьбу. Книга 
написана на основе широкого круга письменных и изобразительных источников – как опублико-
ванных, так и хранящихся в девятнадцати российских и зарубежных архивах, музеях и рукопис-
ных собраниях библиотек. Многие из них впервые вводятся в научный оборот.
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SUMMARY

Monograph contains the original results of analytical research of the little-stu
died Sea of Azov and Black Sea direction of Peter the Great’s policy, with which his first 
innovations and military successes are associated. In 1696–1711, a unique attempt was 
made in the Northeastern Sea of Azov Region to implement a large-scale colonization 
project aimed to ensure Russia’s advance into the Black Sea. The conclusion of the Treaty 
of Constantinople with the Ottoman Empire and the outbreak of the Northern War in 
1700 only delayed the implementation of these plans. Within fifteen years, a new ad-
ministrative-territorial unit with a population of many thousands arose on the shores of 
the Sea of Azov, the first naval base in the history of Russia was founded and a number 
of fortresses were built. At the same time, the valuable experience of borderline inter-
action with the Ottoman Empire and the Crimean Khanate was gained, but an attempt 
to normalize the conflict-prone situation in the region failed. Due to the tsar’s military 
defeat in the Prut campaign in 1711, the “Azov project” lost its momentum and for three 
centuries was overshadowed by Russia’s reverberating victories in the Baltic, which pre-
determined its historiographical fate. The book is based on a wide range of written and 
pictorial sources, both published and held in nineteen Russian and foreign archives, 
museums and manuscript collections of libraries. Many of them are being brought into 
scholarly circulation for the first time. The publication is intended for historians, local 
historians, students of humanities and all those interested in the history of Southern 
Russia and its foreign policy of the Petrine era.
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